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A S Z E G E D I F E L S Ő O K T A T Á S I N F O R M Á C I Ó S H Á T T É R M A G A Z I N J A 

Indián könyvektől a magyar középkorig 
- b e s z é l g e t é s M a k k F e r e n c c e l 

- Milyen emlékei vannak 
gyermekéveibőlP 

- N e h é z i f j ú k o r o m vol t , 
mert „háborús gyerek" va-
gyok, hiszen 1940-ben szü-
let tem Baján, amikor már 
dúlt a második világhábo-
rú. É d e s a p á m a t ' 42-ben 
hívták be, a szovjet frontra 
vezényel ték, ahol hadifog-
ságba esett , és majd csak 
'47-ben jöhe te t t haza. Apa 
nélkül e lég nagy szegény-
ségben é l tünk , mivel édes-
anyám, valamint az anyai 
nagyanyám nevel t föl ben-
n ü n k e t a húgommal , rá-
adásul mi igazi proligve-
rekek vo l tunk , hiszen a 
szüleink kétkezi munkával 
ke res ték a k e n y e r ü n k e t : 
apám pék volt, anyám pe-
dig óvodai da jkakén t dol-
gozott. Az sem könnyí te t te 

tam a pajtásaimmal is, egyébkén t ná-
lunk akkor nemhogy rádió, de még 
újság sem volt, ezekkel a szórakozási 
formákkal csak a szüleimnél találkoz-
hat tam, ha meglátogattam őket . So-
kan állítják, hogy nem az a lényeges, 
honnan indulunk, hanem az, hová tar-
tunk . Szerintem az is fontos, milyen 
gyökereink vannak, mert számos ko-
moly ember i problémát nem tud any-
nyira átérezni, megér teni és kezelni 
egy ember, ha nem olyan mélyről in-

dul, mint például én . 

- Már egészen [tataion a 
történelem állt érdeklődése 
középpontjában? 

- A humán érdeklődé-
sem már az általános isko-
la alsó tagozatában kiala-
kult. Ennek az jelentet te 
az egyik fő okát, hogy na-
gyon szerettem olvasni, 
ez volt a fő szórakozásom. 
Rendszeres könyvtárlá-
togató voltam, és gyak-
ran - a könyvtáros bosz-
szúságára - egy nap alatt 
kiolvastam egy könyvet. 
N a g y o n s z e r e t t e m a 
szépi rodalmat , a tör té-
nelmi regényeket és az 
út le í rásokat . Az egyik 
kedvenc íróm Jókai volt, 
d e r a j o n g t a m V e r n e 
Gyula műve ié r t is, és 
mint akkoriban minden 
gyerek, így én is imád-
tam az indián- és cow-
boykönyveket , valamint 
a d e t e k t í v r e g é n y e k e t . 
Szóval azt a szórakoztató 
i r o d a l m a t k e d v e l t e m , 

folvtatás a l. oldalon => 

Dr. Makk Ferenc történészként a 
medivisztika elismert képviselője 
lett a szegedi egyetemen, ahol a 
diploma megszerzése után kezdet-
ben a Klasszika Filológia Tanszé-
ken dolgozott, később pedig átke-
rült a Középkori Magyar Történeti 
Tanszékre. Itt fontos feladat jutott 
neki a Tör téne t i Segédtudomá-
nyok Tanszékének megszervezé-
sében, majd vezetésében. Ez utób-
bi megbízatása az idén nyáron járt 
le, de emeritus profesz-
szorként a jövőben is 
komoly m u n k á j a lesz, 
hiszen Kristó Gyula pro-
fesszor úr örökségét ne-
ki kell továbbvinnie. 

meg ezt a korszakot a számomra, hogy 
apám hazatérése után néhány évvel a 
szüleim elváltak, én pedig a nagyma-
mámnál maradtam. Mivel Baján az al-
végen, a szegénynegyedben laktunk, 
az ottani általános iskolában végeztem 
el az első négy osztályt, de felső tago-
zatosként már egy másik városszéli is-
kolába já r tam. N a g y m a m a szigorú 
volt velem, és mindig arra biztatott, 
hogy első a tanulás, csak utána követ-
kezhet a játék. Persze sokat játszót-
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amelynek a nagy részét Rákosiék egy 
csapásra eltüntették a hivatalos forga-
lomból, és később csak '56-után lehe-
tett őket olvasni. A másik fő motiváci-
ót kiváló tanáraim jelentették, hiszen 
ők szerettették meg velem az irodal-
mat és a történelmet. A felső tagoza-
ton például a magyar, és történelem-
tanárom, Szabó János volt az, aki arra 
ösztökélt, hogy olyan pályára men-
jek, ahol ezekkel a tantárgyakkal be-
hatóan fog l a lkozha tok . H e t e d i k -
nyolcadik osztályosként már biztosan 
tudtam, hogy tanár szeretnék lenni, 
ezért 1955-ben Baján a III. Béla 
Gimnázium humán tagozatára irat-
koztam be. Azután valamilyen oknál 
fogva a reálosztályba kerültem, de 
szerencsére ott átszervezések voltak, 
ezért kezdettől fogva ugyanazok a ta-
nárok tanítottak engem, mintha a hu-
mán tagozatra jártam volna. Az ottani 
tanári kar egy igazi aranycsapat volt, 
és minden téren kiváló oktatásban 
részesültem. Különösen a történe-
lemtanárom, Gergely Ferenc gyako-
rolt rám nagy hatást. Nemcsak a ta-
nításnak volt mestere, hanem igazi 
kutatói vénával is rendelkezett, ami-
nek eredményeképpen máig számos 
könyvet is írt, egyet például az úgy-
nevezett Pécs-Baja-Baranya Tanács-
köztársaságról, a kérészéletű szerb 
bábállamról, amely történelmi jelen-
ségről előtte nagyon keveset lehe-
tett tudni. 

- Ezek után teljesen logikus lépésnek tű-
nik, hogy történelem-magyar szakra je-
lentkezett Szegedre, az egyetemre. 

- Ebben az is fontos szerepet játszott, 
hogy a már említett tanári karból 
szinte mindenki itt végzett az egye-
temen, és sokat meséltek nekünk a 
szegedi körülményekről és a tanárok-
ról, így amikor én idekerültem '59-
ben, már ismeretlenül is szinte ismer-
tem mindent. Nagy lelkesedéssel 
vágtam bele a tanulmányaimba, hi-
szen kifejezetten szorgalmas diák 
voltam. L e g i n k á b b a t ö r t é n e l m e t 
kedveltem, mert a karon dolgozó tör-
ténész tanáraim közül néhányan nagy 
ha t á s sa l v o l t a k rám, k ü l ö n ö s e n 
Szádeczky-Kardoss Samu és Hahn 
István professzor urak, akik európai 
szinten foglalkoztak az antikv itással. 
Már a gimnáziumban is nagyon sze-
rettem az ókori és a középkori törté-

nelmet, ez az érzésem csak tovább fo-
kozódott, amikor Hahn professzor úr 
óráira járhattam. El is döntöttem, 
hogy nála írom a szakdolgozatomat, 
de ő azt mondta, ezt csak úgy lehet 
megtenni, ha felveszem a latin és az 
ógörög szakot, ezért leadtam a ma-
gyar szakomat és a másik kettőt fel-
vettem. Amikor azután Hahn pro-
fesszor urat visszavitték az ELTE-re, 
rábízott engem Szádeczky professzor 
úrra, aki alapvetően klasszikus-filoló-
gus volt, s elsősorban az ókori görög 
világot tanulmányozta. Nála fejeztem 
be a s z a k d o l g o z a t o m a t ö t ö d é v e s 
koromban, és a végzés után közölte 
velem: tudja, hogy én ókorásznak ké-
s z ü l ö k , de a k k o r é p p e n c s a k a 
Klasszika-Filológia Tanszéken volt 
szabad hely, ezért oda szeretne föl-
venni, ott viszont latin és ógörög 
nyelvvel kellene foglalkozni, vala-
mint a klasszikus antikvitás világával, 
történelemmel pedig csak melléke-
sen. Elfogadtam az ajánlatát, így 
maradhattam az egyetemen, és tizen-
nyolc évig ezen a t a n s z é k e n dol-
goztam. 

-Milyen érzés volt először a katedrán állni? 

— A végzésem után , 1964-ben egy 
évet a Radnóti Miklós Gimnázium-
ban tanítottam úgynevezett gyakor-
nokként. Ez az évem nagyon fontosnak 
bizonyult a pályafutásom szempontjá-
ból, mert olyan didaktikai és pedagógi-
ai gyakorlatra tettem szert, amit az 
egyetemen is kamatoztatni tudtam. 
A tanításba egyébként volt időm be-

leszokni, mert az ötödéven a Ságvári 
Gyakorló Gimnáziumban gyakorol-
hattam, sőt külső gyakorlaton az 
újszegedi Rózsa Ferenc Gimnázium-
ban is megfordultam, ahol egy kiváló 
latin-görög szakos tanár, Visy József 
keze alatt dolgozhattam. Amikor '65-
ben visszakerültem az egyetemre, 
egy, a középiskolához képest teljesen 
más világba kerültem, de a megelőző 
öt év alatt természetesen ezt már 
megismertem. Azt kell mondanom, 
én a tanári pályára és a kutatói mun-
kára is tudatosan készültem. Tanítani 
és kutatni egyaránt szerettem. Kez-
detben ugyan az oktatásban csak a 
klasszika-filológiával foglalkozhattam, 
és a kedvelt területemmel, a történe-
lemmel csupán a kutatásban vagy ön-
szorgalomból. 

- Ön ma már középkorász. Ez a váltás 
hogyan következett be az életében? 

- Amikor Szádeczky professzor úr az 
avar történelemmel kezdett el foglal-
kozni, ezen belül is a Kárpát-meden-
ce avarságáról szóló középkori bizánci 
forrásokat kutatta. Megkérdezte tő-
lem, lenne-e kedvem középkori törté-
neti témával foglalkozni, amihez rá-
a d á s u l a l a t i n é s a g ö r ö g n y e l v 
ismerete fontos. Végül a XII. század 
történetében kezdtem el kutakodni, 
mert ekkor voltak a legjelentősebbek a 
magyar-bizánci kapcsolatok, amiket 
addig elhanyagoltak. így jutottam el az 
ókori témájú szakdolgozatomtól a kö-
zépkorhoz. Később már ebben a témá-
ban védtem meg 1978-ban a kandidá-
tusi disszertációmat, amely magyar és 
angol nyelven is megjelent könyv for-
mában. Ezért lettek tehát medievis-
taként a fő kutatási területeim a segéd-
tudományok, a magyar középkor és a 
bizantinológia. Az újabb fordulat akkor 
következett be, amikor 1983-ban a Kö-
zépkori Magyar Történeti Tanszéken 
nyugdíjaztatások következtében üre-
sedések voltak, és Kristó Gyula pro-
fesszor úr felkért, hogy jöjjek át a tan-
s z é k r e , és k ö z é p k o r á s z k é n t i t t 
dolgozzam tovább. Mivel az antikvitás-
tól elszakadtam az évek során, úgy 
éreztem, ez a szakadék egyre csak nő-
ni fog, így elfogadtam az ajánlatát. Ez a 
váltás abban a szerencsés időpontban 
történt, amikor megkezdődött a Törté-
neti Segédtudományok Tanszék szer-
vezése. Ez azért számított fontos mo-
m e n t u m n a k , m e r t e g y r é s z t a 
történettudomány alapját a források je-
lentik, másrészt pedig ezt megelőzően 
az országban csak Pesten volt ilyen tan-
szék, és nálunk 1984-ben, több mint 
egy évtizedes szakmai küzdelem ered-
ményeképpen jöhetett létre. Erre a tan-
székre az említett indokok mellett leg-
inkább azért volt szükség, mert 1945 
után - a marxizmus hegemóniája ide-
jén - a forráskiadás háttérbe szorult, és 
ez az állapot a hetvenes-nyolcvanas 
évek fordulójára a tudományos munka 
szempont jából ta r tha ta t lanná vált. 
Docensként és kandidátusként engem 
bíztak meg a tanszék vezetésével, és 
huszonegy évig tölthettem be a pozíci-
ót, egészen 2005. június harmincadiká-
ig. Közben 1991-ben megszereztem az 
akadémiai doktori címet, s 1992-ben 
lettem professzor. 
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- Mihez kezd most, hogy már nem kell a 
tanszéket vezetnieP 

-Mivel decemberben leszek hatvanöt 
éves, ezért - teljesen jogszerűen - már 
nincs lehetőségem a továbbiakban is 
tanszékvezetőként munkálkodni, de 
nyugodt szívvel adom át az utódom-
nak és országos hírű tanítványomnak, 
Almási Tibor dékán úrnak a tanszé-
ket, mert a tanszék komoly helyet 
szerzett magának a karon és a magyar 
történész szakmában egyaránt, hiszen 
színvonalas szakmai tevékenység fo-
lyik nálunk mind a kutatás, mind az 
oktatás területén. így például fontos 
feladatunk az Anjou-kori oklevéltár 
elkészítése és gondozása. Ezt a vállal-
kozást még Kristó professzor indította 
el, és több munkatársunk is dolgozik 
rajta, mivel a ránk maradt ötven-hat-
vanezer oklevél feldolgozásához ren-
geteg energiára és időre van szükség. 
Mi itt Szegeden az egyetem és a me-
gyei levéltár keretei között belevág-
tunk ebbe a feladatba, és körülbelül 
ötven-hatvan kötet fog megjelenni 
előbb-utóbb, eddig huszonkettő ké-
szült el. Ez egy óriási teljesítmény, 

mert Károly Róbert korát gyakorlati-
lag már majdnem teljesen feldolgoz-
tuk, és hamarosan beindul I. (Nagy) 
Lajos korának a feltárása is. Erre na-
gyon büszke vagyok, mert teljesen új 
helyzetet fog eredményezni a XIV. 
század tanulmányozásában, és ez egy 
tisztán szegedi vállalkozás, aminek 
nagy nemzetközi jelentősége lesz, hi-
szen az Anjouk európai léptékű törté-
nelmet írtak. 

-Milyen tetvei vannak még a közeljövőbenP 

- Sajnos 2004-ben a magyar és a sze-
gedi történettudományt is óriási csa-
pás érte Kristó Gyula akadémikus ha-
lálával, hiszen véleményem szerint ő 
volt a legnagyobb magyar középkor-
ász. Tudományos vállalkozásait ter-
mészetszerűleg tovább kell folytat-
nunk, így a már említett Anjou-kori 
oklevéltár feladatát továbbvisszük, és 
az általa alapított Szegedi Középkor-
ász Műhely vezetését is el kellett vál-
lalnom még az ő megbízásából. En-
nek a műhelynek a gondozásában 
jelenik meg a Szegedi Középkor-
történeti Könyvtár, amely ma már egy 
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huszonegy kötetes könyvsorozat, és 
Európában is párját ritkítja. Ennek a 
sorozatnak is immáron én lettem a 
szerkesztője, így ez egy újabb felada-
tot jelent számomra. Kristó professzor 
vezetésével jött létre Szegeden az 
akadémiai Magyar Medivisztikai Ku-
tatócsoport, ennek a vezetését szintén 
magamra kellett vállalnom, és folytat-
nunk kell a munkát. A medievisztikai 
PhD-képzést is irányítom, és eközben 
a saját témáimat és feladataimat sem 
akarom elhanyagolni, tehát bőségesen 
lesz dolgom az elkövetkezendő idő-
szakban. Megkönnyíti a helyzetemet 
az, hogy kiváló fiatal munkatársak 
egész sora vesz körül, közreműködé-
sük nélkülözhetetlen feladataink 
megoldásában. A szakma mellett ter-
mészetesen magánéletem is van, 
amelyet nem szeretnék elhanyagolni. 
A feleségem is történelemtanár, ő a 
Ságvári Általános Iskolában dolgozott, 
és tizenöt évig igazgató is volt. Mind-
két fiunk Szegeden él, az egyik orvos-
ként, a másik grafikusként. Velük is 
megpróbálok minél több időt együtt 
tölteni, s a szabadidőm jelentős részét 
pedig a két unokámnak szentelem. 
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